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Ü leskutse «Palun ja-
gage!» kõlab justkui 
meie aja «Kõigi maa-
de proletaarlased, ühi-
nege!». Facebooki saa-

vad poliitikud ära kasutada kon-
kurentidele kaigaste kodarais-
se loopimiseks, tõhusamaks ot-
sesuhtluseks valijatega ja üli-
operatiivseks info edasiandmi-
seks. Kuid nagu mõnedki valit-
suse käepikendused nendivad, 
on kiiruse mündil ka teine pool.

Peaminister Kallase sõnu, et 
ta peab «vajalikuks kehtestada 
järgnevad piirangud», saatsid pa-
ratamatult küsimused: kas tegu 
oli korralduse, soovituse või mil-
legi kolmandaga?

Samas postituses räägiti ka 
Briti tüve kiirest 
ja ohtlikust le-
vikust. Tervise-
amet tõdes see-
peale, et see tüvi 
on nii kiire kui 
ka ohtlik, aga ei 
olnud nõus väl-
jatoodud leviku-
kiirusega, hinna-
tes selle aeglase-
maks, kui pos-
tituses öeldud. 
Ühesõnaga, al-
guse sai segadus, 
mis oli Kallase 
sõnul kommuni-
katsioonist tekki-
nud. Need on ehk värskeimad 
mälestused, aga riigimehed ja 
-naised on Facebooki-lembesed 
olnud juba pikemat aega.

Näiteid selle kohta on väga 
palju. Skandaaliga terviseame-
ti kommunikatsioonijuhi ame-
tist lahkunud Simmo Saar mai-
nis Balti mulli (Balti riikide vahe-
line kokkulepe, kuidas läheneda 

koroonaviirusega seotud reisipii-
rangutele ja vajadusel nende lee-
vendamisele). «Keeruline konst-
ruktsioon, hästi palju erandeid, 
aga kui sellest rääkida enne, kui 
kokkulepe on pandud paberile, 
siis see tähendab küsimusi, mille-
le ei ole vastuseid,» märkis Saar.

Tahad isiksusena eristuda, 
näidata, et sinu panus on krii-
si lahendamisel teistest suurem, 
rääkida asjast esimesena – see on 
Saare sõnul loogiline. Tihtilugu 
aga tuuakse avalikkuse ette info 
otsuste kohta, mis ei ole veel va-
litsuselt heakskiitu saanud, ja see 
võib tekitada segadust.

Segaduse suurendamine
«Protsess peaks välja näge-
ma selline, et kõigepealt tehak-
se otsus, mille aluseks on min-
gi konkreetne kalkulatsioon ja 
eksperdihinnang, sellelt baa-
silt minnakse ning koostatak-

se KKK – kordu-
ma kippuvad 

küsimused 
–, et inime-
sed saak-
sid vastu-
se, kui ot-

sus tekitab 
k ü s i mu s i , » 

rääkis Saar.
Ühismeedia-

lembust ei saa po-
liitikutele loomu-
likult ette heita, 
lausus riigikantse-
lei valitsuse stra-
teegilise kommu-
nikatsiooni juht 

Hannes Krause, nentides, et ega 
see olukorda lihtsamaks tee.

«On aus tõdeda, et olukord, 
kus kabinetis sündinud kokku-
leppele järgneb ministrite selle-
kohane sõnum sotsiaalmeedia-
kanalites, ilma juriidiliste ja muu-
de nüansside selgeks saamiseta, 
suurendab kindlasti segadust 
Eesti rahva hulgas ja toob tohu-
tult tööd juurde neile, kes peavad 

nii endale kui teiste-

le inimestele otsuste nüansid sel-
geks tegema,»sõnas Krause.

Näiteks, häirekeskuse halla-
ta on äsja sünnipäeva tähista-
nud koroonaviiruse infotelefon 
1247, ja kui ministrid räägivad 
sotsiaalmeedias viirusega seo-
tud piirangutest, mis ei ole veel 
jõustunud, jääb häirekeskusele 
kummaline ajapuhver.

«Meie ei saa öelda helistajaile 
mitte midagi muud peale selle, et 
kahjuks me ei saa kinnitada, üm-
ber lükata või täpsustada midagi, 
kuni valitsuse ametlik otsus pea-
ministri allkirjaga on jõustunud 
ja meieni jõudnud,» selgitas häi-
rekeskuse peadirektor Kätlin Al-
vela. «Vahepeale võib tõepoolest 
jääda paar tundi, mil otsus po-
le jõustunud, ja siis olemegi ini-
mestele öelnud, et kuni otsus ei 
ole kinnitatud, ei saa me mida-
gi öelda. Helistage mõne aja pä-
rast tagasi,» lisas Alvela.

Neid juhtumeid ei ole just vä-
ga palju, aga nagu Saar tõdes, on 

toore info edasiandmine stratee-
gilises kommunikatsioonis ko-
hutav olukord. Lõppkokkuvõt-
tes tähendab see pettumist ins-
titutsioonis, pettumist riigis ja 
inimene tunneb, et ta on oma 
murega üksi. «Tal oli küsimus ja 
ta ei saanud sellele vastust. Aga 
vastust ei saanudki saada, sest 
institutsioon, kes talle vastas, ei 
ole isegi mitte kuulnud, millega 
on tegu,» sõnas Saar.

Selgitama peab otsustaja
Läbikäimine võimuladvikuga ei 
ole kulgenud sujuvalt teisteski 
riigiasutustes. Saar on sellest ter-
viseameti näitel korduvalt rää-
kinud. Nüüd kõneles ta sellest, 
mis juhtus siis, kui terviseametit 
ei kaasatud koroonapiirangute 
üle otsustamisse ja lõpuks nen-
de asutus sootuks tanki pandi.

«Oli suvi 2020. Võeti vastu 
mingisugune piirangute otsus, 
mille erandid puudutasid eel-
kõige ööklubisid. Sellest teavi-

tamine ja rääkimine lükati ter-
viseameti kaela – otsus oli vaba-
riigi valitsuse oma, seal oli eks-
peaministri [Jüri Ratase] allki-
ri. Meedia aga uuris, miks öö-
klubidele tehti erand. Tervise-
amet pidi sellest meediale rää-
kima, olgugi et me ei teadnud, 
mis otsustusprotsessi taga oli,» 
kõneles Saar.

Tema sõnul peaks otsust sel-
gitama inimene, kes selle lange-
tas. «Ma ei saa kuidagi põhjen-
dada seda, miks naabrimees ot-
sustas istutada endale muru või 
osta uue muruniiduki. Põhjen-
dus peab tulema sellelt, kes on 
otsuse vastu võtnud, sest tema 
teab, miks sündis otsus, teab sel-
le plusse ja miinused; tema suu-
dab öelda, miks ta eelistab ühte 
olukorda teisele.»

Etteheiteid, et ametiasutu-
si ei kaasata piisavalt koroona-
piirangute üle otsustamisse, on 
kostnud ka politsei- ja piirivalve-
ameti (PPA) kriisistaabist.

Kaja Kallas naaseb 
esmaspäeval tööle
■ Eilse info järgi naaseb Kaja Kal-
las esmaspäeval tööle ning osaleb rii-
gikogu kahe komisjoni ühisel videois-
tungil. Esmaspäeval koroonaviiruse-
ga nakatumisest teatanud peaminis-
ter Kaja Kallas jäi peale seda haigu-
se tõttu töölt eemale, teda asendas 
valitsusjuhi ülesannetes riigihalduse 
minister Jaak Aab. ERR

Aivar Mäe ahistamisskandaal 
jõudis riigikohtusse
■ Politsei ei nõustunud rahvusoo-
per Estonia eksjuhi Aivar Mäe ahista-
misskandaali väärteoasja lõpetamise-
ga esimeses kohtuastmes ning vaid-
lustas selle riigikohtus. 

17. veebruaril tühistas Harju maako-
hus Mäele politsei poolt tehtud 
400-eurose trahvi ja lõpetas tema 
väärteoasjas menetluse. Väärteo kir-
jelduses seisab, et Mäe pani ajavahe-
mikul 1. november 2018 kuni 13. det-
sember 2019 vähemalt neljal korral, 
samuti 4. juunil 2019 ja 6. augustil 
2019 toime kehalise seksuaalse ise-
loomuga teod ühe kannatanu vastu. 
BNS

Ralf Allikvee süüasi 
jõudis prokuratuuri
■ Korruptsioonikahtluse tõttu ame-
tist taanduma pidanud, kuid koroo-
napandeemia puhkedes töö-
postile ennistatud Ida-
Tallinna keskhaig-
la juhi Ralf Allik-
vee (pildil) süü-
asi jõudis proku-
ratuuri. 

Praeguseks on 
kriminaalasjas 
seitse kahtlustatavat. 
Allikvee ja kaks arsti said 
kahtlustuse riigihangete teosta-
mise nõuete rikkumises eriti 
suures ulatuses.  BNS

1,57 miljardit 
eurot vähemalt on 
koroonakriis arengu-
seire keskuse andmeil 
aasta jooksul Eestile 
maksma läinud.

Madise: keskkonnaminister pole 
kasutanud võimalust raierahu kehtestada
Õiguskantsler Ülle Madise sõ-
nul on keskkonnaministril sea-
duse järgi õigus raiet piirata lin-
dude sigimisperioodil, ent ei se-
nine ega ka varasemad minist-
rid ole seda teinud.

«Õiguskantsleri kinnitusel 
võib keskkonnaminister metsa-
seaduse järgi piirata metsaraiet 
loomastiku ja linnustiku kait-
seks nende sigimisperioodil mit-
me rindega puistutes ja segapuis-
tutes 15. aprillist kuni 15. juuni-
ni. Paraku ei ole keskkonnami-
nister siiani seadusega antud 
võimalust kasutanud ega raie-
piiranguid oma määrusega keh-
testanud,» vahendas BNSile õi-
guskantsleri seisukohta Kesk-
konnateabe Ühenduse kesk-
konnaanalüütik Terje Põvvat. 
«Samasisulise vastuse saatis 
Madise juba 2019. aasta juu-
nis MTÜ Eesti Metsa Abiks 
järelepärimisele.»

Eestis pesitseb 229 linnulii-
ki, kellest üle saja on metsalin-
nud. Lindude pesitsemine algab 
enamasti märtsi alguses ja kestab 
kuni augusti lõpuni. Ühel hekta-
ril metsasel alal pesitseb keskmi-
selt kolm-neli paari linde. Loo-
dus- ja põlismetsades aga on pe-
sitsejaid keskmiselt 11 paari hek-
tari kohta.

Looduskaitseseadus keelab 
looduslikult esinevate lindude 
pesi ja mune tahtlikult hävita-

da või kahjustada, pesi kõrvalda-
da ning linde tahtlikult häirida – 
seda eriti pesitsemise ja poega-
de üleskasvatamise ajal. Kesk-
konnaühenduste koda tegi aga 
juba eelmisel kevadel keskkon-
naministeeriumile ettepaneku 
täiendada looduskaitseseadust 
veel sellega, et sigimisperioodil 
oleks kaitstavatel loodusobjekti-
del metsaraie keelatud 15. märt-
sist kuni 31. augustini.

«Kõige rohkem ohustab lin-
de elupaikade kadumine ja kil-
lustumine inimtegevuse tõttu. 
Näiteks jätab metsade raiumi-
ne ja uuendamine osa linnulii-

ke sobivast pesakohast ilma,» 
märkis Põvvat. BNS

 
reporter

INFOKAOS. Liigne innukus Facebookis tekitab strateegilise kommunikatsiooni seisukohast kohutava olukorra. 

Facebooki-poliitika paneb inimesi riigis pettuma

Poliitikute teadaanded Facebookis. Urmas Reinsalu, Jüri Ratase ja Kaja Kallase sõnumid sotsiaalmeedias. Mõnikord jõuavad avalikkuseni valitsuse veel kinnitamata otsused, külvates sega-
dust ja tekitades küsimusi. foto: eero vabamägi

Inimene ei 
saanud 
vastust, 
sest 
asutus, 
kellega 
ta rääkis, ei ole 
isegi kuulnud, 
millega on tegu.
Endine terviseameti 
kommunikatsioonijuht 
Simmo Saar

Lindude pesitsemine 
 algab enamasti märtsi 
 alguses ja kestab kuni 
augusti  lõpuni. 
 foto: elmo riig /sakala
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datav vaktsineerimispass teki-
tab inimeste seas ebavõrdsust?

12 122
vastajat

38%
Jah, piirangu-
te lõppedes peaks 
saama kõik vabalt reisida

Mul puudub 
oma arvamus

11%

51%
Ei, see on

viiruse
leviku piira-

miseks vajalik


